



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

18 تشرين الثاني (نوفمبر) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

Remittances from Jordanian Expatriates Up 3.2% to \$2.64 Billion

Data issued by the Central Bank of Jordan revealed that remittances from Jordanian expatriates increased by 3.2 percent during the first nine months of this year. The data showed that the remittances of Jordanian expatriates reached about \$ 2.64 billion, compared to about \$ 2.56 billion during the same period in 2023.

The IMF team of experts reached an agreement with the Jordanian authorities on the second review of an economic reform program, and the completion of the review is expected to provide \$131 million to Jordan. The agreement is subject to approval by the Fund's management and Executive Board, and will allow the completion of this review to another \$131 million out of the previously agreed program size of approximately \$1.2 billion."

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

ارتفاع تحويلات الأردنيين المغتربين 3.2% إلى 2.64 مليار دولار

كشفت البيانات الصادرة عن البنك المركزي الأردني، عن ارتفاع تحويلات المغتربين الأردنيين بنسبة 3.2 في المئة خلال أول تسعة أشهر من العام الحالي. وأظهرت البيانات وصول تحويلات المغتربين الأردنيين إلى نحو 2.64 مليار دولار، وذلك مقابل نحو 2.56 مليار دولار خلال الفترة ذاتها من عام 2023. وكان توصل فريق خبراء صندوق النقد

الدولي إلى اتفاق مع السلطات الأردنية بشأن المراجعة الثانية لبرنامج إصلاح اقتصادي، ومن المتوقع أن يتيح إتمام المراجعة 131 مليون دولار للأردن.

ويخضع الاتفاق لموافقة إدارة الصندوق ومجلسه التنفيذي، وسيتيح إتمام هذه المراجعة 131 مليون دولار أخرى من حجم البرنامج المتفق عليه سابقا والبالغ نحو 1.2 مليار دولار."

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصريف\)](#)

Tourism Recovery Boosts Morocco's Foreign Exchange Reserves

Morocco is heading towards a record number of tourists this year, after the first ten months of the year made a jump of about a fifth, which supports foreign exchange reserves, which are expected to stabilize in the range of \$ 36 billion.

Data from the Ministry of Tourism, Handicrafts and Social and Solidarity Economy showed that the number of tourists who visited the Kingdom during the period from January to the end of October reached 14.6 million, an increase of 19% compared to the same period last year.

The increase in the number of tourists comes as a result of the increase in foreign visitors by about 1.3 million people, and expatriates who visited the Kingdom by 1 million people. The number of tourists exceeded what was achieved in the whole of 2023, which recorded 14.5 million tourists, an increase of 34%, compared to 2022, and an increase of 12% over before the Corona pandemic in 2019. Reaching 14.6 million tourists in ten months, thanks to the reception of about 1.5 million tourists in October alone, an exceptional increase of 30% compared to the same month last year.

[Source \(Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited\)](#)

انتعاش سياحي يدعم احتياطي المغرب من النقد الأجنبي

يتجه المغرب نحو تسجيل مستوى قياسي لعدد السياح خلال العام الجاري، بعدما حققت الأشهر العشرة الأولى من العام قفزة بنحو الخمس، ما يدعم احتياطي النقد الأجنبي، الذي ينتظر أن يستقر في حدود 36 مليار دولار.

وأظهرت بيانات وزارة السياحة والصناعة التقليدية والاقتصاد الاجتماعي والتضامني، أن عدد السياح الذين زاروا المملكة، خلال الفترة من يناير/كانون

الثاني حتى نهاية أكتوبر/تشرين الأول، بلغ 14.6 مليون سائح، بزيادة بلغت نسبتها 19% مقارنة بالفترة نفسها من العام الماضي.

ويأتي ارتفاع عدد السياح نتيجة زيادة الزوار الأجانب بحوالي 1.3 مليون شخص، والمغتربين الذين زاروا المملكة بمليون شخص. وتجاوز عدد السياح ما تحقق في عام 2023 بأكمله، الذي سجل 14.5 مليون سائح، بارتفاع نسبته 34%، مقارنة بعام 2022، وبزيادة نسبتها 12% عما قبل جائحة كورونا في 2019. وجاء بلوغ 14.6 مليون سائح في عشرة أشهر، بفضل استقبال حوالي 1.5 مليون سائح في أكتوبر/تشرين الأول وحده، بزيادة استثنائية قدرها 30% مقارنة بنفس الشهر من العام الماضي.

[المصدر \(صحيفة العربي الجديد، بتصريف\)](#)



■ Tunisia's Economy Grows by 1.8% in 3 Months.. Tourism by 8.6%

Tunisia's economy grew by 1.8% in the third quarter of 2024 year-on-year, while the increase in tourists exceeded 8.6% in 10 months. According to data from the National Institute of Statistics, Tunisia's economy grew by 1% compared to the second quarter of this year. Preliminary estimates indicate that economic activity recorded a growth in the size of GDP by 1.8%, and according to the Institute, after the failure of agricultural production during the past years as a result of difficult climatic conditions, agricultural activities recorded a significant improvement, as they grew by 10.6% on an annual basis. Growth in the industrial sector reached 1.6%, due to the rise of agricultural and food industries by 3%, chemical industries by 3%, and mechanical and electrical industries by 2.8%.

Prime Minister Kamal al-Medouri expected the growth rate of the local economy to reach 1.6% this year, after the improvement in the performance of the agriculture and tourism sectors during the second half of this year. He said that the growth target for 2025 is to achieve a desired economic recovery, and growth estimates for 2025 include the growth of the economy by 3.2 percent.

[Source \(Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited\)](#)

■ نمو الاقتصاد التونسي 1.8% في 3 أشهر.. والسياحة 8.6%



بلغ نمو الاقتصاد التونسي ما نسبته 1.8% خلال الربع الثالث 2024 على أساس سنوي، فيما تجاوزت زيادة السائحين 8.6% في 10 أشهر. ووفق بيانات المعهد الوطني للإحصاء، نما اقتصاد تونس 1% مقارنة بالربع الثاني من العام الجاري. وتشير التقديرات الأولية إلى أن النشاط الاقتصادي سجل نمواً بحجم الناتج المحلي الإجمالي بنسبة

1.8%، وبحسب المعهد فإنه بعد تعثر الإنتاج الزراعي خلال السنوات الماضية نتيجة للظروف المناخية الصعبة، سجلت الأنشطة الزراعية تحسناً ملحوظاً، إذ نمت بنسبة 10.6% على أساس سنوي. كما بلغ النمو في القطاع الصناعي نسبة 1.6%، بسبب صعود الصناعات الزراعية والغذائية بنسبة 3%، والصناعات الكيماوية 3%، والصناعات الميكانيكية والكهربائية 2.8%.

وتوقع رئيس الحكومة كمال المدوري، أن تصل نسبة نمو الاقتصاد المحلي خلال العام الحالي 1.6%، بعد تحسن أداء قطاعي الفلاحة والسياحة خلال النصف الثاني من العام الحالي. وقال إن هدف النمو للعام 2025 هو تحقيق انتعاش اقتصادي مرجو، وتقديرات النمو للعام 2025 تتضمن نمو الاقتصاد بنسبة 3.2 في المئة.

[المصدر \(صحيفة العربي الجديد، بتصرف\)](#)

■ Stabilizing Global Economic Growth

Global economic growth is expected to remain stable on the back of steady growth in both advanced and developing economies, monetary policy easing in advanced economies, and the absence of radical shifts in international trade volumes.

The QNB report showed that significant headwinds led to a gloomy outlook for global economic growth at the beginning of 2024, but the global economy has once again demonstrated its resilience in the face of these negative factors.

Although this year's projected growth of 3.2 percent is below the average of 3.6 percent over 2000-2023, it is still comfortably above the 2.5 percent threshold below which the global economy is in recession, moreover, the growth forecast for next year is also 3.2 percent, indicating continued stability.

[Source \(Al-Raya Qatari Newspaper, Edited\)](#)



■ استقرار نمو الاقتصاد العالمي

توقع تقرير صادر عن بنك QNB أن يظل نمو الاقتصاد العالمي مستقرًا على خلفية النمو المطرد في كل من الاقتصادات المتقدمة والاقتصادات النامية، وتخفيف السياسة النقدية في الاقتصادات المتقدمة، وغياب التحولات الجذرية في أحجام التجارة الدولية.

وأظهر تقرير QNB أن الرياح المعاكسة الكبيرة أدت إلى توقعات قائمة بشأن

النمو الاقتصادي العالمي في بداية العام 2024، لكن الاقتصاد العالمي أثبت مجددًا قدرته على الصمود في مواجهة تلك العوامل السلبية.

وبيّن أنه رغم أن النمو المتوقع لهذا العام والذي تبلغ نسبته 3.2 في المئة أقل من المتوسط الذي بلغ 3.6 في المئة خلال الفترة 2000-2023، فإنه لا يزال أعلى بشكل مريح من عتبة 2.5 بالمئة التي يكون الاقتصاد العالمي دونها في حالة ركود، علاوة على ذلك، تبلغ توقعات النمو للعام المقبل أيضًا 3.2 بالمئة، مما يشير إلى استمرار الاستقرار.

[المصدر \(صحيفة الراية القطرية، بتصرف\)](#)

رکود سوق العمل في ألمانيا

Stagnation of the Labor Market in Germany

Germany's labor market stagnated in the third quarter of this year, according to official data, pointing to more bad news for the struggling economy.

The Federal Statistical Office in Wiesbaden announced that the number of people employed in Germany from July to September 2024 was 46.1 million, an increase of only 23,000 employees compared to the second quarter.

After accounting for seasonal impacts, Germany's workforce fell by 45,000, or 0.1%. There has been no such decline since the beginning of 2021.

[Source \(Al-Raya Qatari Newspaper, Edited\)](#)

شهد سوق العمل في ألمانيا ركودًا في الربع الثالث من هذا العام، بحسب بيانات رسمية ما يشير إلى المزيد من الأخبار السيئة للاقتصاد المتعثر. وأعلن مكتب الإحصاء الاتحادي في فيسبادن أن عدد العاملين في ألمانيا خلال الفترة من يوليو حتى سبتمبر 2024 بلغ 46.1 مليون شخص، بزيادة قدرها 23 ألف موظف فقط مقارنة بالربع الثاني. وبعد احتساب التأثيرات الموسمية، تراجع عدد القوة العاملة في ألمانيا بواقع 45 ألف عامل، أو ما يعادل 0.1%. ولم يحدث انخفاض مثل هذا منذ بداية عام 2021.

[المصدر \(صحيفة الراية القطرية، بتصرف\)](#)



نمو أصول المصرف المركزي القطري 4 في المئة

Qatar's Central Bank Assets Grow by 4 Percent

Qatar Central Bank's assets increased during the month of October to nearly 4% year-on-year, compared to the same month of 2023, while it recorded a decline of 2.6% on a monthly basis, compared to the previous September. The assets of the Qatar Central Bank at the end of last month recorded about 305.5 billion riyals, and on an annual basis, the assets of the Central Bank increased by about 11.6 billion riyals from their value in October 2023 of 293.9 billion riyals.

Since the beginning of this year, the Central Bank's assets have increased from their level at the end of 2023 of 298.5 billion riyals, by up to 2.4%. In addition, deposits and special drawing rights decreased by 1.83% to 4.84 billion riyals, and Qatar's share in the Arab and International Monetary Funds decreased by 1.82% and 1.84%, respectively, at 334.5 million riyals and 347 million riyals, respectively, while gold reserves increased monthly by 4.87% at 35.74 billion riyals.

[Source \(Al-Raya Qatari Newspaper, Edited\)](#)



ارتفعت أصول مصرف قطر المركزي خلال شهر أكتوبر الماضي إلى ما يقارب 4% على أساس سنوي، مقارنة بنفس الشهر من العام 2023، في حين أنها سجلت تراجعًا 2.6% على أساس شهري، مقارنة بشهر سبتمبر السابق. وسجلت أصول مصرف قطر المركزي نهاية الشهر الماضي حوالي 305.5 مليار ريال، وعلى أساس سنوي، فقد ارتفعت أصول «المركزي» حوالي 11.6 مليار ريال عن قيمتها في أكتوبر 2023 البالغة 293.9 مليار ريال.

ومنذ بداية العام الحالي، ارتفعت أصول «المركزي» عن مستواها بختام 2023 البالغ 298.5 مليار ريال، بنسبة تصل إلى 2.4%. وإلى جانب ذلك، فقد انخفضت ودائع وحقوق السحب الخاصة 1.83% إلى 4.84 مليار ريال، كما انخفضت حصة دولة قطر لدى صندوق النقد العربي والدولي بنحو 1.82% و 1.84% على الترتيب عند 334.5 مليون ريال، و 347 مليون ريال على التوالي، وفي المقابل، فقد ارتفع احتياطي الذهب شهريًا ب 4.87% عند 35.74 مليار ريال.

[المصدر \(صحيفة الراية القطرية، بتصرف\)](#)

Oil Prices Rise After Increasing Tensions between Russia and Ukraine

Oil prices rose on Monday after fighting between Russia and Ukraine escalated over the weekend, but concern over weak fuel demand in China, the world's second-largest consumer, and expectations of a global oil surplus weighed on markets. Brent crude futures rose 20 cents, or 0.3%, to \$71.24 a barrel. U.S. West Texas Intermediate crude futures rose nine cents, or 0.1%, to \$67.11 a barrel.

Brent and WTI crude prices fell more than 3 percent last week on weak data from China and after the International Energy Agency forecast global oil supply would exceed demand by more than one million barrels per day in 2025 even if cuts from the OPEC+ group remain in place.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

ارتفاع أسعار النفط بعد تصاعد التوتر بين روسيا وأوكرانيا

ارتفعت أسعار النفط اليوم الاثنين، بعد تصاعد حدة القتال بين روسيا وأوكرانيا في مطلع الأسبوع، لكن القلق إزاء ضعف الطلب على الوقود في الصين، ثاني أكبر مستهلك في العالم، وتوقعات بفائض عالمي من النفط أثر على الأسواق.

وصعدت العقود الآجلة لخام برنت 20 سنتا بما يعادل 0.3% إلى 71.24 دولار للبرميل. كما ارتفعت العقود الآجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأمريكي تسعة سنتات بما يعادل 0.1% إلى 67.11 دولار للبرميل.

وانخفضت أسعار خام برنت وخام غرب تكساس الوسيط بأكثر من 3% الأسبوع الماضي بسبب بيانات ضعيفة من الصين وبعد أن توقعت وكالة الطاقة الدولية أن يتجاوز المعروض العالمي من النفط الطلب بأكثر من مليون برميل يوميا في عام 2025 حتى إذا ظلت التخفيضات من مجموعة أوبك+ قائمة.

[المصدر \(موقع العربي.نت، بتصرف\)](#)

